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آذربایجانشرقی

انتشار نام دکتر 
احمد بايبوردي 

در فهرست دانشمندان 
پراستناد و برتر جهان

دانشمندان  درصد  دو  فهرست  براساس 
پراستناد جهان در سال 
۲۰۲۲ براساس عملکرد 
دکتر  نام  اخير،  يکسال 
احمد بايبوردي، رئيس، 
و  پژوهشي  دانشيار 
عضو هيئت علمي مرکز 
آموزش  و  تحقيقات 
منابع  و  کشاورزي 
طبيعي آذربايجان شرقي در فهرست دانشمندان 
پراستناد و برتر جهان در سال ۲۰۲3 منتشر شد.

بر اساس اين رتبه بندي که در اکتبر ۲۰۲3 در 
پايگاه علمي Elsevier  به چاپ رسيده است، 
دانشمندان برتر دنيا در ۲۲ رشته علمي و ۱۷۶ 
انتخاب  جهان  دانشگاه هاي  تمامي  از  زيررشته 
استنادي  داده هاي  از  که  پژوهش  اين  اند.  شده 
اسکوپوس استفاده کرده است، دانشمندان را در 
پنج حوزه موضوعي اصلي طبقه بندي نموده و 
در مجموع بيش از ۲۰۰ هزار دانشمند از سراسر 

جهان مورد بررسي و ارزيابي قرار گرفته اند.
بايبوردي  احمد  دکتر  فهرست  اين  براساس   
هيئت  عضو  و  پژوهشي  دانشيار  و  رئيس 
و  کشاورزي  آموزش  و  تحقيقات  مرکز  علمي 
از  بعد  مجددا  شرقي،  آذربايجان  طبيعي  منابع 
و  مولفان  درصد  دو  فهرست  در   ،  ۲۰۲۱ سال 
دانشمندان برتر قرار گرفته و افتخار ديگري براي 

ايران و استان آذربايجان شرقي رقم زد.

پزشک تبريزی 
جزو دانشمندان دنیا

از اعضای هيئت علمی دانشگاه  ليلا روشنگر 
دانشمندان  درصد  دو  تبريز جزو  پزشکی  علوم 
دانشگاه علوم  اساتيد  دنيا شد. وی که در زمره 
پزشکی تبريز است به واسطه تحقيقاتی که انجام 

داده در زمره دانشمندان دنيا قرار گرفت.
وی دارای دکتري بافت و جنين شناسي، پسا 
دکتري طب بازساختي، عصو هيئت علمی گروه 
رشته  سرآمد  شناسی،  جنين  و  شناسی  بافت 
بافت شناسي پزشکي کشور براساس سامانه علم 
تبريز  پزشکي  دانشگاه علوم  برتر  فناور  سنجي، 
هاي  سلول  زمينه  در  روشنگر  همچنين  است. 
از ۲۰۰ مقاله و  بازساختي، بيش  بنيادي و طب 
تأليف کتاب های علمی، دانشگاهی و درسی را 

ارايه داده است.

دکتر احمدی در جمع 
دانشمندان برتر جهان

ايمونولوژی  متخصص  احمدی  مجيد  دکتر 
علوم  دانشگاه  علمی  هئيت  عضو  و  پزشکی 
پزشکی تبريز جز ۲ درصد دانشمند برتر دنيا در 
سال ۲۰۲3 انتخاب شد. وی يکی از متخصصان 
جوان و حاذق ايمنی شناسی بالينی کشور است. 
وی با فعاليت در حوزه کوويد ۱۹ ايمونولوژی 
ناباروری و سلولهای بنيادی بيش از ۱۱۰ مقاله 
در مجلات بين المللی معتبر را به چاپ رسانده 
اين  توسعه  در  زيادی  تاثير  که  مقالاتی  است؛ 
بين المللی  ارجاعات  داشته و  حوزه های علمی 

بسياری دريافت کرده است. 
دانشگاه استنفورد آمريکا پايگاهی برای معرفی 
و ارائه اطلاعات بيش از هزار دانشمند برجسته 
جهان ايجاد و اطلاعات دانشمندان در ۲۲ حوزه 
کرده  ارائه  آن  در  را  شاخه  زير   ۱۷۶ و  علمی 
پايگاه علمی  است. بر اساس آخرين اعلام اين 
دانشمند جوان مشگين شهری در ميان دو درصد 

دانشمندان برتر جهان قرار گرفته است. 

بسته تشويقی جديد 
بازآفرينی شهری تبريز 

ابلاغ شد
زحمات  و  تلاش  با  کرد:  اظهار  عزتی  محمد 
و  شهرسازی  معاونت  ضوابط  حوزه  همکاران 
اجرای  راستای  در  و  تبريز  شهرداری  معماری 
مصوبه شورای عالی شهرسازی و معماری ايران 
مصوبات  و  ها  مشوق  و  تسهيلات  افزايش  و 
قانونی جهت تسهيل شرايط ساخت و ساز برای 
در  جديد  تشويقی  بسته  مالکان،  و  سازندگان 
محدوده بافت های فرسوده و اسکان غير رسمی 
رسيده  تصويب  به   ۵ ماده  کميسيون  در  و  تهيه 
بود، جهت اجرا به مناطق دهگانه شهرداری ابلاغ 
شد.  در اين بسته تشويقی، ۲۰ بند مختلف شامل 
کاهش  و  اشغال  سطح  افزايش  تراکم،  افزايش 
ضريب پارکينگ در نظر گرفته شده است و يکی 
از کامل ترين بسته های تشويقی کشور در حوزه 

بازآفرينی شهری محسوب می شود.
تشويقی،  بسته  اين  کنار  در  داد:  ادامه  عزتی 
برابر  بازآفرينی شهری  در محدوده های مشمول 
 ۱۰۰ تا  تبريز،  شهر  اسلامی  شورای  مصوبه 
عوارض  تعرفه  در  نيز  عوارض  تخفيف  درصد 
سال  تعرفه  در  حتی  و  شده  مصوب  محلی 
اضافه  تشويق های جديدی  و  تسهيلات   ،۱۴۰۲
تخفيفات  و  تشويقی  مصوبه  اين  با  است.  شده 
شرايط  تسهيل  و  شهرداری  عوارض  حوزه  در 
اخذ وام، موجب موجب رونق ساخت و ساز در 

محدوده های مشمول بازآفرينی باشيم.

تحول تکنولوژيک در ساخت پل های شهری تبريز
مهرداد خوشکارمقدم: روگذر ميدان معلم يکی 
 ۵ منطقه  شهرداری  ای  فرامنطقه  های  پروژه  از 
منطقه  شهرداری  استحفاظی  حوزه  در  که  است 
چهار احداث و ضمن اتصال خيابان نظام پزشکی 
به چايکنار، ترافيک تقاطع معلم را مرتفع می کند.

پل روگذر ميدان معلم 3۵۰ متر طول و ۱۶ متر 
عرض دارد اما با احتساب رمپ های پيش بينی 
شده، طول اين پل به ۸۰۰ متر رسيده و يکی از 

بزرگترين روگذرهای شهری تبريز خواهد شد.
جلسه  در   ۵ منطقه  شهردار  پورخردمند،  اکبر 
پيشينه  به  اشاره  با  پروژه  اين  فنی  گزارش 
تبريز  شهرداری  در  عمرانی  های  پروژه  اجرای 
طولانی  تجربه  و  سابقه  وجود  با  داشت:  اظهار 
شهرداری تبريز در اجرای طرح های عمرانی، با 
در  سگمنتال  پيشرفته  فناوری  از  استفاده  اينحال 
ساخت پل های روگذر مورد استفاده قرار نگرفته 
های  پروژه  در  روز  های  فناوری  از  بود.استفاده 
کابلی  پل  احداث  با  عمرانی طی سال های دور 
طی  روند  اين  اما  بود  شده  جديدی  دوره  وارد 

سال های قبل متوقف گرديد.
بر  تبريز  تاکيد شهردار  به  اشاره  با  پورخردمند 
ارتقای  با هدف  نوين  دانش  از  بهره گيری  لزوم 
کيفی در پروژه های عمرانی تصريح کرد: روگذر 
فناوری  با  پل  نخستين  عنوان  به  نيز  معلم  ميدان 
در  و  طراحی  هدف  اين  با  تبريز،  در  سگمنتال 

کمترين زمان ممکن به اجرا در خواهد آمد.
عظيم  پروژه  اين  يادآور شد:   ۵ منطقه  شهردار 
تومان  ميليارد   ۲۹۶ بر  بالغ  اعتباری  با  شهری 
به                        ۱۴۰3 سال  نخست  ماه  سه  تا  است  قرار 

بهره برداری برسد.
قرارگاه  نماينده  فاتح،  جواد  حال،  همين  در 
اين  در  نيز  معلم  روگذر  پروژه  مدير  و  خاتم 
جلسه با اشاره به مزايای اجرای پل با تکنولکژی 
بالا،  کيفيت  خلاصه  طور  به  گفت:  سگمنتال 
ظاهر زيبا، کاهش هزينه و زمان، کاهش خطرات 
انسانی و عدم نياز به مسدودسازی مسير مهترين 
ساخت  در  فناوری  اين  از  استفاده  دستاوردهای 
پل های روگذر به شمار می رود. در اين روش، 

نيازی به احداث پايه های متعدد برای عرشه پل 
با تکنولوژی های  بتنی روگذر  نيست و قطعات 
جديد و استفاده از کابل های مخصوص، به هم 
اين سيستم، نحوه چيدمان  دوخته می شوند. در 
قطعات پل بر روی يک پايه به طول ۲۵ الی 3۰ 
متر به گونه ای است که تعجب شهروندان عادی 

را بر می انگيزد.
فاتح با اشاره به استفاده از تکنولوژی های نوين 
در ساخت پل های شهری تهران و کلانشهرهای 
سابقه  با  تبريز  کلانشهر  داشت:  اظهار  کشور 
فناوری  از  عمرانی  و  فنی  علوم  در  طولانی 

سگمنتال بی بهره مانده بود.
به اعتقاد کارشناسان، در سالهايی که پل کابلی 

در کلانشهر تبريز اجرا و به بهره برداری رسيد، 
از  غير  به  کابلی  های  پل  ساخت  روز  فناوری 
نگرفته  قرار  استفاده  مورد  در هيچ شهری  تهران 
بود اما پس از آن، استفاده از تکنولوژی های نوين 

در ساخت پل های روگذر تبريز تداوم نيافت.
کارشناسان فنی و عمرانی عقيده دارند استفاده 
معلم  روگذر  ساخت  در  سگمنتال  تکنولوژی  از 
که با تدابير شهردار و پيگيری مجموعه معاونت 
فنی و عمرانی شهرداری تبريز محقق شده است، 
انتقال  برای  را  راه  تکنولوژيک  تحول  بر  علاوه 
می  هموار  تبريز  کلانشهر  به  فناوری  اين  دانش 

کند.
مهندس جواد فاتح، مدير پروژه روگذر معلم با 
بيان اينکه فناوری سگمنتال به دليل نياز به دانش 
احداث  در  کلان  اوليه  گذاری  سرمايه  و  روز 
شرکت  سوی  از  بتنی،  قطعات  توليد  کارخانه 
های خصوصی کمتر مورد استفاده قرار می گيرد 
بر  علاوه  خاتم  قرارگاه  اساس  همين  بر  گفت: 
دانش  انتقال  به  نسبت  تبريز،  در  کارخانه  ايجاد 
روگذر  های  پل  قبيل  اين  احداث  تجربه  و  فنی 

اقدام می کند.
استفاده  به  نسبت  اميدواری  اظهار  ضمن  وی 
پل  احداث  جديد  فناوری  از  تبريز  شهرداری 
برگشت  روش  اين  با  کرد:  تاکيد  روگذر  های 
به استفاده از روش پل های درجا توجيه فنی و 

اقتصادی نخواهد داشت.
خانه  شرکت  مديرعامل  زاده،  اسماعيل  ناصر 
به  اشاره  با  جلسه  اين  در  نيز  آذربايجان  سازی 
ساخت  در  شرکت  اين  تجربيات  و  امکانات 
همکاری  با  گفت:  ساخته  پيش  بتنی  قطعات 
ساخت  جديد  کارخانه  معلم،  پروژه  پيمانکار 
در  معلم  پروژه  برای  سگمنتال  های  پل  قطعات 
حال  در  آذربايجان  سازی  خانه  شرکت  محل 

ساخت است.
پروژه  اتمام  از  پس  کرد  اميدواری  اظهار  وی 
توافق فی  تبريز و  تدابير شهردار کلانشهر  با  نيز 
مابين برای انتقال تکنولوژی، فعاليت اين کارخانه 

تداوم يابد.
جواد فلاح، نماينده قرارگاه خاتم و مدير پروژه 
و  همکاری  به  اشاره  با  همچنين  معلم  روگذر 
اساتيد  و  شرکت  اين  بين  فنی  تجربيات  انتقال 
سگمنتال  های  پل  اجرای  در  تهران  دانشگاه 
مجموعه  اين  کرد:  تصريح   ... و  ورداورد  صدر، 
تکنولوژی  تجربيات  انتقال  برای  دارد  آمادگی 
با اساتيد دانشگاه تبريز همکاری  نوين سگمنتال 
نمايد. اين پروژه می تواند به يک کارگاه عملی 
مفيد برای ارتقای تجربيات اساتيد و دانشجويان 
عمرانی  و  فنی  های  رشته  تکميلی  تحصيلات 

تبديل شود.

با برگزاری آيينی، بهره برداری از طرح توسعۀ 
فجر  روان  و  اعصاب  تخصصی  بيمارستان 
سالن  در  که  مراسم  اين  در  شد.  آغاز  تبريز  در 
اجتماعات بيمارستان فجر به انجام رسيد، بخش 
تختِ   ۴۴ ظرفيت  با  بيمارستان  اين  مردان  دوم 
بستری مورد بهره برداریِ عملياتی قرار گرفت و 
پذيرش جانبازانِ گرانقدرِ اعصاب و روان و البته 
اين  در  منطقه  و  آذربايجان شرقی  بيماران  ديگر 

بخش شروع شد.
بخشِ  اين  از  عملياتی  برداری  بهره  کنار  در 
نيز  فجر  بيمارستان  درمانیِ  روان  بخش  نوبنياد، 
تجهيزات  و  دستگاه ها  اينکه  ضمن  شد،  افتتاح 
ماشين  مانند  شده  نصب  و  خريداری  جديدِ 
اکوکارديوگرافی،  لندری،  و  شويی  عفونی  آلات 
مانيتورهای  پرتابل،  ونتيلاتور  ورزش،  تست 
حياتی،  علائم  مانيتورهای  و  مرکزی  سانترال 
الکتروکارديوگراف، الکترو شوک و … در مدار 

سرويس دهی قرار گرفتند.
همچنين  و  اشاره  مورد  بخش های  ايجاد  برای 
آلات  ماشين  و  دستگاه ها  به  بيمارستان  تجهيز 
اعتبار  ريال  ميليارد   ۲۰۰ ميزان  به  جمعاً  مزبور، 
هزينه شده که بخش قابل توجهی از آن از محل 
رئيس  استانی  نخستين دور سفر  بودجۀ مصوب 

جمهور به آذربايجان شرقی تأمين شده است.
فجر  روان  و  اعصاب  تخصصی  بيمارستان 
ارائه  و  ايثارگران  امور  و  شهيد  بنياد  به  وابسته 
بستری  اورژانس ،  درمانی  خدمات  دهنده 
روانپزشکی، خدمات سرپايی، درمانگاه تخصصی 
و خدمات درمانیِ ديگرِ مرتبط با جانبازان عزيز و 
ساير بيماران اعصاب و روان استان و منطقه است 
که در بلوار استاد شهريار، خيابان گلکار، خيابان 
ترافيک، روبروی اداره برق و جنب پارک مينياتور 

تبريز واقع است.
تخصصی  بيمارستان  رئيس  شجاعی  حجت 
اعصاب و روان فجر تبريز در اين آئين با خيرمقدم 
گويی به مهمانان و قدردانی از تعامل دستگاه های 
نشستن طرح  ثمر  به  بابت  استان  اداری  مختلف 
برداریِ  بهره  کرد:  تاکيد  بيمارستان  اين  توسعۀ 
عملياتیِ امروز سطح کمّی و کيفیِ ارائۀ خدمات 
به جانبازان عزيز و ديگر بيماران را ارتقا، و ميزان 

رضايتمندی ايشان را افزايش می دهد.
رياست  تصدی  از  قبل  اينکه  بيان  با  وی 
بيمارستان فجر در اسفند سال گذشته، از حدود 
بيمارستان  اين  با  افتخار همکاری  ۱۰ سال پيش 
در قالب روانپزشک را داشته ام، گفت: اولين بار 
که به صورت غيررسمی پيشنهاد تصدّی رياست 
وقت  تا  خواستم  زمان  شد،  داده  بيمارستان 
چون  باشم  داشته  دقيق  کردن  فکر  برای  کافی 

خانواده های  و  عزيز  جانبازان  به  خدمتگزاری 
ايثارگران افتخار بزرگی است و می خواستم ببينم 
آيا می توانم در اين مسئوليت خطير، مفيد و مؤثر 
ظاهر شوم يا خير، و امروز خوشحالم که بعد از 
۷ ماه از قبول اين مسئوليت، شاهد بهره برداریِ 
عملياتی از طرح توسعه بيمارستان فجر هستيم که 

دستاوردی ارزشمند است.
معزّز  جامعۀ  به  درمانی  خدمات  بهبود  وی 
ايثارگری را دستور کارِ هميشگیِ بيمارستان فجر 
عملياتی  با  اميدوارم  کرد:  اظهار  و  عنوان  تبريز 
شدن برنامه های تعريف شده و حرکت در مسير 
بيمارستان،  اين  درمانیِ  خدمات  شدن  مطلوب 
خانواده های  و  جانبازان  حداکثری  رضايتمندی 

ايثارگران حاصل شود.
هم  تبريز  پزشکی  علوم  دانشگاه  درمان  معاون 
در اين آئين با ابراز خرسندی از آغاز بهره برداری 
عملياتی از طرح توسعۀ بيمارستان فجر تبريز اعلام 
برای  تبريز  کرد: مجموعۀ دانشگاه علوم پزشکی 
تعميق همکاری ها با اين بيمارستان آمادگی کامل 
دارد و تحقق مطالبات مسئولان اين بيمارستان ئ 
به  آنان  رسانی  خدمت  خاطر  به  را  متد  شرکت 

ايثارگران عزيز تکليف خود می داند.
بيمارستان  ارتقای درجۀ  جواد احمديان گفت: 
ارزشيابی  بعدیِ  نوبت  جريانِ  در  تبريز  فجر 
نيمِ  و  سال  يک  حدود  که  استان  بيمارستان های 
دسترس  از  دور  گرفت،  خواهد  صورت  ديگر 
هدف  با  تبريز  پزشکی  علوم  دانشگاه  و  نيست 
جامعۀ  به  درمانی  رسانیِ  خدمت  بخشی  تعالی 
انجام هر گونه  از  زمينه  اين  در  ايثارگری،  معزّز 

مساعدتی که مقدور باشد، دريغ نخواهد کرد.
وی با جهادی خواندن اقدامات صورت گرفته 
طی ۷ ماه گذشته برای توسعۀ عملياتی بيمارستان 
رئيس  شجاعی،  دکتر  آقای  از  افزود:  تبريز  فجر 
با  که  می کنم  تشکر  بيمارستان  اين  محترم 
تلاش های بی وقفه، زمينۀ افزايش سطح خدمات 
و ارتقای سطح سلامت جانبازان عزيز را فراهم 
اطمينان می دهم که در طرح های ديگر  کردند و 
پزشکی  علوم  دانشگاه  بيمارستان،  اين  توسعۀ 

تبريز را در کنار خود خواهند ديد.

بهره برداری عملیاتی از طرح توسعه بیمارستان
 اعصاب و روان فجر تبريز

تبريز  کودک  دوستدار  شهر  عالی  نشان  اولين 
بر سينه حاج کريم مردانی  تبريز  توسط شهردار 

آذر، خير مدرسه ساز جای گرفت.
در  پيشرو  شهرهای  از  يکی  عنوان  به  تبريز 
حوزه شهر دوستدار کودک است که در اين راستا 
و  پارک ها  مناسب سازی  برای  زيادی  اقدامات 

معابر شهری برای کودکان انجام داده است.  
ايمن سازی  کودک،  پارک  چندين  احداث 

پارک های شهر و همچنين  معابر و تجهيز ديگر 
اجتماعی  و  فرهنگی  ورزشی،  برنامه های  توسعه 
در بين کودکان و دانش آموزان از ديگر اقدامات 

شهرداری تبريز در اين راستا است.  
بر همين اساس، شهردار تبريز نشان عالی شهر 
کشور  مدرسه ساز  خير  به  را  کودک  دوستدار 
آذری            مردانی  کريم  حاج  کودکان،  سلامت  و 

اهدا کرد.

اولین نشان عالی شهر دوستدار کودک تبريز بر سینه 
کريم مردانی آذر جای گرفت

همراهی ۱۰۰ هزار خیر با نظام سلامت کشور
نشست  اولين  در  پور،  حيدری  محمدجواد 
دانشگاه  مردمی  مشارکت های  هماهنگی  شورای 
تامين  گفت:  تبريز  پزشکی  علوم  دانشگاه  در 
دولت  عهده  بر  اينکه  بر  علاوه  جامعه  سلامت 
وزارتی  فرا  و  دولتی  غير  مهم  بخش  يک  است 
همه  به  که  است  موضوعاتی  جزو  و  است 
تامين  عدم  با  که  چرا  می کند  پيدا  ارتباط  مردم 
جامعه  آن  افراد  برای  زندگی  جامعه،  سلامت 
اشتراک  وجه  سلامت  حوزه  شود.  می  دشوار 

که  است  حوزه ای  تنها  و  است  جناح ها  همه 
برخی  در  نيز  سياسی  و  اعتقادی  مخالفين  حتی 
می کنند  کمک  مردم  سلامت  تامين  در  موارد  از 
جامعه                                                                       در  سلامت  اهميت  نشانگر  اين  و 
وزارت  در  همچنين  و  دولت  اين  در  است. 
امور  و  مردمی  مشارکت های  حوزه  به  بهداشت 
خيريه توجه ويژه شده است و همچنين شخص 
اين  به  جدی  نگاه  نيز  بهداشت  محترم  وزير 

موضوع دارند.

حيدری پور در ادامه گفت: ۲ هزار و ۱۰۰ خير 
در کل کشور به صورت مستقيم با ما کار می کنند 
و شناسنامه دار هستند ولی اگر بخواهيم خيرينی 
اضافه  آمار  اين  به  را  نيستند  دار  شناسنامه  که 
کنيم حدوداً يکصد هزار نفر در حوزه سلامت به 
ما ياری می رسانند که تعداد قابل توجهی است.
همچنين 3۰۰ مؤسسه خيريه و سمن و همچنين 
بيماری  خصوص  در  صرفاً  خيريه،  مؤسسه   ۷۴
به  کشور  در  سلامت  خيرين  حوزه  در  سرطان 

مردم کمک رسانی می کنند.
علوم  دانشگاه  رئيس  نقی پور،  بهمن  دکتر 
حوزه سلامت  سخنانی  نيز ضمن  تبريز  پزشکی 
گفت:  و  خواند  بشريت  برای  زيرساختی  را 
و  است  سلامت  اساسش  و  پايه  پيشرفتی  هر 
شکوفايی                                                                        و  رشد  به  که  است  جامعه  سلامت 
زيادی  کارهای  حوزه  اين  در  می شود.  منجر 
عزيزان  تلاش  با  البته  شود  انجام  که  است  لازم 
است.  شده  انجام  مهمی  اقدامات  هم  بحال  تا 
تمام مسئولين امر سعی در ارتقای سطح سلامت                                                                           
جامعه را دارند ولی منابع مالی و انسانی محدود 
مدافعان  و  تلاشگران  که  است  لازم  و  است 

کار  پای  عرصه  اين  خيرين  مخصوص  سلامت 
سيستم  و  سلامت  سطح  ارتقای  به  و  بيايند 
دست  ما  کنند.  کمک  ما  به  درمان  و  بهداشت 
خواهان  و  می کنيم  دراز  خيران  سوی  به  ياری 
اقدامات  کنار  در  که  هستيم  عزيزان  اين  کمک 
تامين                                                                    در  توانمندی  افزايش  شاهد  دولت 
علوم  دانشگاه  باشيم.  مردم  درمان  و  بهداشت 
بار  کاهش  کارگروه  همچنين  تبريز  پزشکی 
منظور  به  کشور  در  بار  اولين  برای  را  بيماريها 
که  است  کرده  راه اندازی  بيماريها  از  پيشگيری 
اين  در  خوبی  پيشرفت های  شاهد  اميدواريم 

حوزه باشيم.

آخرين وضعیت درياچه ارومیه
دبير کارگروه ملی نجات درياچه اروميه با اشاره 
به تراز پايين آب درياچه اروميه به تشريح اقدامات 

انجام شده برای احيای اين پهنه آبی پرداخت.
 محمد صادق معتمديان در يک برنامه تلويزيونی 
درباره وضعيت درياچه اروميه اظهارکرد: آخرين 
وضعيت درياچه از لحاظ مساحت آن تقريبا ۶۰۶ 
کيلومتر مربع، از نظر حجم آب ۵۸۰ ميليون متر 

مکعب و از نظر تراز هم ۸۰/۱۲۶۹ است.
در واقع در پايين ترين سطح تراز خود قرار دارد. 
بارش هايی که در چند روز اخير رخ داده است، 

شرايط را کمی متفاوت کرده است.
برنامه های سخت افزاری و  با تکميل  اميدواريم 
شرايط اقليمی مناسبی هم که داريم منجر به بهبود 
وضعيت درياچه شود. در شرايط فعلی با توجه به 
مجموعه  با  نيست.  مناسبی  وضعيت  آن  عقبه ای 
بهتر  شرايط  قطعا  شده  گرفته  نظر  در  برنامه های 

خواهد شد.
دبير کارگروه ملی نجات درياچه اروميه با تاکيد 
در  گفت:  مدت  اين  در  شده  انجام  اقدامات  بر 
در  احيا  مختلف،  برنامه های  جهت  به  قبل  دوره 
قالب پروژه های سخت افزاری و نرم افزاری حدود 
اروميه  درياچه  نجات  کارگروه  در  را  برنامه   ۲۶
دوره  يک  طی  که  بود  اين  بر  بنا  شد.  مصوب 
زمان بندی شده، برنامه ها اجرا شود و ما به سطح 

تراز اکولوژيک برسيم.
سخت  پروژه های  روی  تمرکز  اين  از  پيش 
افزاری بود که تقريبا هيچ يک از پروژه ها به نتيجه 
هم  ما  اصلی  اولويت های  از  يکی  بود.  نرسيده 
هم  وعده ای  که  بود  نيمه تمام  پروژه های  تکميل 
در حضور رئيس جمهوری به مردم داديم و قرار 
بود هر سه ماه يک بار اين پروژه ها به اتمام برسد.
وی اضافه کرد: بحث انتقال آب از طريق تونل 
پروژه های  از  يکی  که  بود  مطرح  سيب  کانی 
آب  انتقال  می شود.  محسوب  آسيا  غرب  بزرگ 
از حوضه های ديگر وبحث مدول سوم فاضلاب 
اروميه هم بود که با حضور آقای مخبر - معاون 
اول رييس جمهوری - افتتاح شد. سد چپرآباد هم 
هست که به زودی رهاسازی آب به درياچه اروميه 
از اين طريق انجام می شود. »بادين آباد« که فاز دوم 
کانی سيب محسوب می شود که حداکثر تا پايان 
سال اين پروژه مهم را هم به اتمام می رسانيم . در 
حقيقت انتقال آب از بادين آباد، کانی سيب و در 

نهايت تونل کانی سيب انجام خواهد شد.
در ۱۶ سال گذشته ۱.۵ ميليارد متر مکعب آب 

مازاد در حوضه آبريز تحويل داده شده است
کشاورزی  حقآبه  بحث  درباره  معتمديان 
ما  بخش های  مهمترين  از  مساله  اين  اظهارکرد: 

مشغول  ما  که  زمانی   متاسفانه  می شود.  محسوب 
به کارهای سخت افزاری بوديم توجهی به حوزه 

نرم افزاری و کشاورزی نشده است.
تقريبا در ۱۵، ۱۶ سال گذشته بيش از ۱۴۰ هزار 
هکتار اراضی ما در بخش کشاورزی توسعه پيدا 
کرد يا اراضی ديم به آبی تبديل شده يا اراضی ملی 
بوده که به دليل عدم نظارت تبديل به باغات و يا 
اراضی کشت و زراعت تبديل به باغات شده است.
در مجموع شايد بيش از ۱.۵ ميليارد متر مکعب، 

آب مازاد در حوضه آبريز تحويل داده شده است، 
در حالی که ما بايد مديريت مصرف و تغيير الگو 
اضافه  هم  مازاد  آب  ميليارد   ۱.۵ باشيم.  داشته 
شده که بخشی از مشکلات امروز ناشی از همين 
اصلی  بخش  از  درصد   ۹۰ تقريبا  است.  موضوع 
است.  کشاورزی  بخش  در  ما  مصرف کننده های 
استان  اين  در  گرفته  صورت  بررسی های  طی 
وجود سه محصول در آذربايجان غربی تقريبا ۵۷ 

درصد از آب توليدی استان را مصرف می کند.
مابقی  و  درصد   3۲ يونجه  درصد،   ۱۷ سيب 
سيب  توليد  در  است.  چغندرقند  به  مربوط  هم 
رتبه اول، يونجه رتبه دوم و چغندر هم رتبه اول 
کشوری را داريم. به جای اينکه به سمت اصلاح 
مديريت  را  موضوع  اين  و  برويم  کشت  الگوی 
توليد  سمت  به  را  کشاورزی  مصارف  کنيم، 

محصولات پر آب دهِ هم برديم.
يکی  گفت:  ادامه  در  غربی  آذربايجان  استاندار 
از مصوبات ما در کارگروه، در اولويت قرار دادن 
کمک  به  بتوانيم  تا  است  نرم افزاری  برنامه های 
اقدامات  الگوی کشت  تغيير  در  جهاد کشاورزی 

عملياتی و حمايت از کشاورزان را داشته باشيم.

عنوان  به  داريم .  برنامه  ما  اما  است  کار سختی 
در  استان  شمال  در  ارس  آبريز  حوضه  در  مثال 
کرد.  سرمايه گذاری  خصوصی  بخش  گلدشت 
بزرگترين باغ گردو که شايد در جهان دومين باغ 
به لحاظ مکانيزه بودن با وسعت ۲۲۰۰ هکتار باغ 
باشد در کمتر از دو سال به محصول رسيده است.
معتمديان اضافه کرد: بر اساس مطالعات صورت 
گرفته ۱۲ برابر نسبت به سيب ارزش افزوده دارد 
به  نسبت  درصد   ۴۰ هم  آب  مصرف  نظر  از  و 
به  منجر  کشت  الگوی  تغيير  دارد.  کاهش  سيب 
از  درصد   ۵۰ می شود.  هم  مردم  درآمد  افزايش 
۶۰ هزار هکتار از اراضی باغ های سيب بالای 3۰ 
سال عمر می کند يعنی درخت هايی است که بايد 
مجدد بريده و کشت شوند. اين مطالعات در حال 
بتوانيم  بايد  فاز اول  بررسی است. برای مثال در 

نهال گردو را جايگزين سيب کنيم.
در  اروميه  درياچه  نجات  ملی  کارگروه  دبير 
ادامه گفت: 3۴ درصد اشتغال ما از طريق بخش 
کشاورزی است که از نظر ارزش افزوده زير ۱۵ 
درصد هستيم به دليل اينکه درآمد سرانه ما پايين 
است. در دولت سيزدهم فقط ۵۴ واحد فرآوری 
در  منفی  گزارش  هيچ  هم  گذشته  سال  و  داشته 
رسانه نداشتيم چرا که دلالان و واسطه ها را حذف 
افزوده  ارزش  که  اين هستيم  دنبال  به  ما  کرديم. 
مردم را در بخش کشاورزی افزايش دهيم. لازمه 

آن يک مطالعه اوليه است.
يونجه  توليد  بحث  در  استان  آب  درصد   3۲
محصول  چه  يونجه  توليد  می شود.  مصرف 
توليد  يا  درياچه  احيای  است؟  استراتژيکی 
يونجه اولويت دارد؟ اما نه در حوضه آبريز بلکه 
يونجه  ما  سيب  باغات  در  هم  سنتی  به صورت 
می کارند. اگر بتوانيم الگوی کشت را تغيير دهيم 
قابل مديريت  از آب کشاورزی  عملا ۵۰ درصد 
يک  و  باشيم  داشته  گفتگو  بايد  مردم  با  است. 

برنامه چندين ساله است که اميدوارم رخ دهد.
به گزارش روابط عمومی تهران بيست معتمديان 
در خاتمه اظهار کرد: ما در دولت سيزدهم و در 
سال گذشته علاوه بر همه محدوديت های مالی که 
پروژه های  تکميل  برای  تومان  ميليارد  بود ۱۰۰۰ 
مجموع  در  امسال  گرفتيم.  نظر  در  تمام  نيمه 
درياچه  احيای  ستاد  تومان مصوبه  ميليارد   ۲3۰۰
مجموعه  و  شد  برگزار  مخبر  آقای  رياست  به 
اين  گانه   ۲۶ اهداف  راستای  در  که  برنامه هايی 
زيست،  محيط  سازمان  به  مربوط  است  ستاد 
وزارت نيرو و جهاد سازندگی است. ما در واقع 
تلاش کرديم که بتوانيم اعتبارات مان را به سمت 

حوزه جهاد و منابع طبيعی ببريم.

مدير جهاد کشاورزی اهر وقوع انواع تنش های 
و  خسارت  ايجاد  عامل  را   … و  آبی  محيطی، 
شهرستان  اين  در  ميوه  درختان  دهی  شکوفه 

عنوان کرد.
انواع  وقوع  طی  کرد:  اظهار  نجفی  علی 
باغات  ميوه  درختان  دهی  و شکوفه  خسارت ها 
در اثر تنش های محيطی، آبی و … در شهرستان 
کشور  باغبانی  تحقيقات  مرکز  کارشناسان  اهر، 
بررسی  و  تحقيق  جهت  شرقی  آذربايجان  و 
اين  باغات  به  وارده  ميزان خسارت های  و  علل 
حاضر  ديده  خسارت  محل های  در  شهرستان 
کارشناسان  ميدانی  بازديد  به  توجه  با  شدند. 
مرکز تحقيقات باغبانی کشور و استان و بررسی 
وضعيت باغات شهرستان اهر که در سال زراعی 
خشکسالی،  چون  تنش هايی  انواع  دچار  جاری 
و  سيل  تگرگ،  بهاره،  ديررس  سرمای  آبی،  کم 
بارندگی در اوايل پاييز و شده بودند و هم چنين 
به  منجر  که  خشکی  تنش  شدن  سپری  از  پس 
گل دهی در محدوده قابل توجهی از باغات اين 
راستای  در  باغات  آبياری  است،  شهرستان شده 
نحوه  و  زمان  و  شده  قطع  محققان  توصيه های 

هرس سال جاری نيز با توجه به شرايط موجود 
بود.   خواهد  متفاوت  قبل  سال های  به  نسبت 
طبق نظر کارشناسان اعزامی، انجام هرنوع هرس 
درختان در کليه گونه های دانه دار، هسته دار و 
خشکباری در پاييز و زمستان جاری ممنوع بوده 

و از اوايل اسفند شروع خواهد شد. 
هرس  نحوه  خصوص  در  هم چنين  نجفی 
درختان باغات شهرستان اهر نيز افزود: با توجه 
به هماهنگی های به عمل آمده با محققان باغبانی 
با  روزه  سه  آموزش  دوره  استانی،  و  کشوری 
انجام  تحقيقاتی  مراکز  اين  کارشناسان  تدريس 
از  قبل  اندکی  آن  برگزاری  زمان  و  شد  خواهد 

شروع زمان عمليات هرس است.
مدير جهاد کشاورزی اهر گفت: شروع شمارش 
کندوی زنبور عسل در شهرستان اهر از ۱۵ لغايت 
محل  بايد سريعا  زنبورداران  و  است  مهرماه   ۲۸
کشاورزی  جهاد  مديريت  به  را  خود  زنبورستان 
اين شهرستان اطلاع دهند. اگر شمارش کندوی 
زنبورداری  دفترچه  نگيرد،  انجام  عسل  زنبور 
امکانات  از  زنبورداران  و  نداشته  را  لازم  اعتبار 

دولتی نيز محروم خواهند شد. 

تنش های محیطی و آبی باعث شکوفه دهی و خسارت
 به درختان اهر شده است


